
Identificació de la sessió: 

Núm sessió: 3 – ordinària 

Lloc de la Reunió: Sala de Plens

Data: 15 de maig de  2024

Caràcter de la sessió: ordinària. 

Convocatòria: Primera

Hora de començament: 20:03 hores. 

Hora de finalització: 20:50 hores. 

Assistents. 

1. Josep Frontera Martorell 

2. Maria del Carmen Riera Ramis

3. Caterina Coll Martorell

4. Antoni Martorell Mateu

5. Joan Ramon Villalonga

6. Maite Bover Martorell

7. Joan Antoni Jaume Mairata

8. Sra Teresa Fontanet Mateu

Excusa la seva assistència: Gabriel Llobera Serra

Secretària – Interventora accidental: Mª del Carmen Cruz Sánchez. 

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’Acta de la sessió plenària ordinària celebrada el 20 de 
març de 2024. 

2. Aprovació, si escau, del Reconeixement Extrajudicial de crèdit 03/2024. 

3. Proposta de Batlia de determinació de festius locals. 

Diligència

L’estenc jo, Maria del Carmen Cruz Sánchez, secretaria- 
Interventora accidental de l’Ajuntament de Mancor de la Vall per 
fer constar que aquesta acta va ser aprovada per la sessió plenària 

de 10 de juliol de 2024
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4. Moció presentada pel grup MÉS PER MANCOR DE LA VALL per la defensa de la 
llengua catalana, pròpia de les Illes Balears. 

5. Moció presentada pel grup municipal MÉS PER MANCOR DE VALL per a millorar 
les condicions dels treballadors i treballadores fixos discontinus. 

6.  Moció  presentada  pel  grup  municipal  MÉS  PER  MANCOR  DE  VALL sobre  la 
declaració de zones de mercat residencials tensionades. 

7. Donar compte dels Decrets de Batlia

8. Precs i Preguntes. 

Desenvolupament de la sessió. 

Oberta vàlidament la sessió pel batle, i atesa l’existència de quòrum, es comença la 
discussió dels següents punts de l’ordre del dia:

1. Aprovació, si escau, de l’Acta de la sessió plenària ordinària celebrada el 20 
de març de 2024. 

El batle demana si tothom ha pogut llegir l’acta de la sessió ordinària de 24 de gener 
de 2024 i si qualcú desitja comentar res. El Sr. Ramon Villalonga manifesta que no 
està  d’acord  en  la  redacció  de  la  darrera  frase  de  l’acte  i,  sol·licita  que  on  diu 
«assenyala que la responsabilitat s’ha de traslladat cap a la batlia» es modifiqui  en el 
següent sentit: «que la responsabilitat és de batlia». 

Es sotmet a votació i s’aprova per unanimitat. 

2. Aprovació, si escau, del Reconeixement Extrajudicial de crèdit 03/2024.

El batle presenta la següent proposta:

Reconeixement  extrajudicial  de  crèdits  pendents  d’abonament  o  de 
comptabilització. 

Vista l’existència en la comptabilitat municipal, d’una sèrie de factures de les quals la 
despesa s’hauria de consignar al  pressupost  del  2023 però que no han pogut  ser 
aprovades  dins  l’any  2023  o  bé  han  tengut  entrada  l’any  2024  però  els  serveis 
corresponen a 2023, sense que hagués crèdit a aquest pressupost per aprovar-les. 

Atès que  existeixen crèdits  pendents  d’aplicar  a  pressupost  corresponents  a  l’any 
2023, i que la partida pressupostària va ser insuficient.

Atès que d’acord els art. 176 del TRLRHL i  20 del RD 500/1990 a càrrec dels crèdits 
de  l’estat  de  despeses  de  cada  pressupost  només  podran  contreure’s  obligacions 
derivades d’adquisicions, obres, serveis que es realitzin l’any natural del propi exercici 
pressupostari, llevat dels casos en que tinguérem crèdit a l’exercici al que pertanyen. 

Considerant necessari  i  obligat  atendre  les  despeses  incorregudes  per  evitar  el 
perjudici dels tercers contractants amb l'Administració i el correlatiu enriquiment injust 
o sense causa d'aquesta; considerant igualment que la imputació de les despeses a 
l'exercici corrent, vist l'estat actual d'execució pressupostària, no causarà perjudici a 
l'atenció de les necessitats de l'exercici corrent; considerant l'efectiva prestació dels 
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serveis  i  subministrament  de béns per  part  dels  tercers creditors,  constant  factura 
acreditativa  de  cadascuna  de  les  despeses  degudament  conformada  pels 
responsables dels distints òrgans gestors de la despesa.

ES PROPOSA 

PRIMER.- Aprovar, si escau, l’expedient de RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE 
CRÈDITS 02/2024 per a la imputació al pressupost corrent de les despeses dutes a 
terme en l'exercici anterior, no imputats en el seu moment per falta de consignació 
pressupostària, o per haver-se presentat de forma extemporània, tot això d'acord amb 
la relació que s'acompanya.

Data Nom Partida €

01 22/02/2024 Ajuntament d’Alaró 132.14300 752,74

02 22/02/2024 Ajuntament d’Alaró 132.14300 1.284,07

Mancor de la Vall, a data de signatura electrònica.  

El Batle 

Josep Frontera Martorell

 
El Batle explica que aquest reconeixement extrajudicial de crèdit és refent a les 
factures de policia, que és necessària la seva aprovació per poder pagar-les. 
es sotmet la proposta a votació, aprovant-se per unanimitat. 

3. Proposta de Batlia de determinació de festius locals. 

PROPOSTA DE BATLIA

Assumpte: Elecció de dies festius locals 2025

Atès que en data  09 de maig de 2024 i núm. 2024-E-RC-517  es va rebre el calendari 
laboral de l’any 2025, emès per la Conselleria de model econòmic, turisme i treball. 

Atesa  l’obligatorietat  de  trametre  a  la  Direcció  General  de  Treball  i  Salut  Laboral 
l’elecció dels festius locals per a l’any 2025  del municipi de Mancor de la Vall 

D’acord amb l’article 46 del Reial Decret 2001/1983, de 28 de juliol de regulació de 
jornades, hores extraordinàries i descansos (BOE de dia 29), els ajuntaments han de 
determinar dues festes locals en l’àmbit municipal, a més de les festes aprovades pel 
Govern de les Illes Balears.

PROPÒS

Primer.- Que pel Ple de l’Ajuntament de Mancor es fixen els festius locals de Mancor 
de la Vall per a l’any 2025 siguin:
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- 24 de juny (Sant Joan)

- 21 d’abril (dilluns de Pasqua)

Segon.- Donar trasllat a la Direcció general de Treball i Salut Laboral de la decisió que 
al seu cas adopti el Ple. 

Mancor de la Vall, a data de signatura electrònica. 

El Batle,

Josep Frontera Martorell

El Batle explica que el GOIB ens va requerir per a determinar  dues festes 
locals en l’àmbit municipal i, per part d’aquesta Ajuntament es proposa  dia 21 
d'abril i el dia de Sant Joan. L’oposició, el Sr. Ramón Villalonga refereix que 
perfecte, perquè la segona festa de nadal serà festiu. 

Es sotmet la proposta a votació, aprovant-se per unanimitat. 

4. Moció presentada pel grup MÉS PER MANCOR DE LA VALL per la defensa de 
la llengua catalana, pròpia de les Illes Balears. 

El Sr. Ramón Villalonga presenta la moció següent: 

Moció del grup municipal Més per Mancor en defensa de la llengua catalana, pròpia de 
les Illes Balears. La concessió del tractament de “Reial” a l’autoproclamada “Academi 
de  sa  Llengo  Baléà”  per  part  de  cap  de  l’Estat  espanyol  és  un  nou  episodi  que 
corrobora  que  la  llengua  catalana,  pròpia  de  les  Illes  Balears,  continua  sent 
menystinguda.  El  més greu,  però,  és que en aquest  cas ha estat  la prefectura de 
l’Estat  l’encarregada  d’atiar  el  conflicte  lingüístic  i  rompre els  consensos científics, 
polítics i socials que durant els darrers anys han permès normalitzar la promoció de 
l’ús i el reconeixement de la llengua com a patrimoni col·lectiu i de cohesió social. 

Amb aquesta decisió el cap de l’Estat ha pres part en contra de l’ordenament jurídic 
vigent,  vulnerant  l’Estatut  d’Autonomia de les  Illes Balears  que reconeix  la  llengua 
catalana com a pròpia de les Illes Balears i que dona a la UIB l’encàrrec de ser “la 
institució oficial consultiva per a tot el que es refereix a la llengua catalana”. No obstant 
això, Felip de Borbó ha decidit contravenir tots els principis legals i acadèmics amb 
l’objectiu d’alimentar el debat secessionista que des de la ignorància només revifa els 
postulats de l’extrema dreta i romp la cohesió social. 

Aquest posicionament de la Casa Reial Espanyola es produeix en un moment en què 
la situació de la llengua catalana a Mallorca, com a la resta de les Illes Balears, no es 
troba en la situació normal d’una llengua en el propi territori. El procés de substitució i 
imposició s’ha anat accelerant, de manera que la situació actual de la llengua catalana 
en la majoria d’àmbits d’ús general és extremament crítica. Per això, decisions com la 
de Felip VI contribueixen i agreugen a la precarietat del català. 

Així les coses, cal prendre consciència del problema social i en compliment de l’Estatut 
i de la Llei de normalització lingüística, els poders públics han d’adoptar les mesures 
necessàries per fer efectius la promoció, el coneixement i l’ús normal de la llengua 
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catalana.  Encara  més,  tot  i  que  la  Constitució  espanyola  1  recull  al  preàmbul  “la 
voluntat de protegir les llengües dels pobles d'Espanya”, encara existeixen més de 500 
disposicions legals que imposen avui en dia l’ús del castellà, negant d'aquesta manera 
la igualtat de drets als ciutadans catalanoparlants. 

Per  tot  això,  el  grup  municipal  de  Més  per  Mancor  planteja  l’adopció  dels 
següents acords: 

1. L'Ajuntament de Mancor de la Vall insta la Casa Reial Espanyola a retirar de forma 
immediata el tractament de “Reial” a “s’Academi de sa Llengo Baléà”, demanar 
disculpes i reconèixer la unitat lingüística del català.

2.  L'Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall  referma  el  seu  compromís  amb  la  llengua 
catalana, pròpia de les Illes Balears, que es troba encara en situació de desavantatge, 
i  considera  que  és  necessari  un  esforç  més gran  per  part  de  les  institucions  per 
garantir els drets lingüístics de tota la població.

Mancor de la Vall, 8 de maig de 2024 
El portaveu del grup municipal Més per Mancor, 

L’oposició  fa  un  breu  resum  del  contingut  de  la  moció,  fa  especial  incisió  en la 
necessitat de que la Casa Reial Espanyola retiri de forma immediata, el tractament de 
“Reial” a “s’Academi de sa Llengo Baléà”, i que demani disculpes i reconegui la unitat 
lingüística del català. 

El Sr batle manifesta el seu acord amb la Moció presentada per Més per Mancor si bé 
refereix  que li  pareix  desmesurat  que s'exigeixi  una disculpa.  Sotmesa la  moció a 
votació, s’aprova per unanimitat. 

5.  Moció  presentada  pel  grup  municipal  MÉS PER MANCOR DE VALL per  a 
millorar les condicions dels treballadors i treballadores fixos discontinus. 

Moció del grup municipal Més per Mancor per a millorar les condicions laborals 
dels treballadors i treballadores fixos discontinus. 

D’ençà els  anys seixanta del  segle XX,  les Illes Balears han vist  créixer  el  sector 
turístic,  primer  com  element  accessori  als  sectors  econòmics  tradicionals  fins  a 
convertir-se, progressivament,  en el principal sector de la nostra economia, deixant 
d’ésser complementari dels altres sectors i passant a ser, en molts de casos, tractor 
dels altres.

La tipologia del turisme preponderant a les Illes Balears, malgrat els esforços continus 
de  les  administracions  locals,  insulars  i  autonòmica,  és  el  de  sol  i  platja,  centrat, 
lògicament, al voltant dels mesos d’estiu. Malgrat que els canvis en els fluxos turístics 
han  donat  lloc  a  un  cert  allargament  de  la  temporada  d’uns  anys  ençà,  l’activitat 
turística es produeix molt majoritàriament els mesos d’estiu. 

En conseqüència, l’activitat de les empreses del sector es centra principalment en els 
mesos d’estiu, essent una pràctica habitual el tancament els mesos de baixa ocupació 
i, per tant, la prestació d’un servei de temporada. 
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Aquest fet no és exclusiu d’hotels i altres establiments d’allotjament turístic, sinó que 
s’estén a una gran part de l’economia de les Illes Balears, com la restauració i l’oci, 
entre d’altres. 

Més enllà de les conseqüències que té pels residents a les Illes Balears l’orientació de 
l’anomenada «oferta complementària» al turisme i la prestació d’un servei estacional, 
la forta estacionalització de la nostra economia té un impacte directe en els contractes 
de treball de les Illes Balears. 

Així, segons es desprèn de les dades de cotització a la Seguretat Social, el juliol de 
2023 foren  184.733  els  illencs  amb un  contracte  fixe  discontinu,  un 35% dels  qui 
estaven d’alta el mateix mes. D’aquests, el gener de 2024, únicament romanien en 
actiu 28.842, posant de manifest el fort pes que té la contractació estacional al nostre 
país. 

La figura del contracte indefinit ha permès donar garanties i seguretat als treballadors i 
treballadores de les Illes Balears, ja que és la garantia de tenir feina la temporada 
turística següent, i la protecció envers d’acomiadaments. Alhora, el fet de comptar amb 
un contracte indefinit aporta garanties envers de tercers, com pugui ser a l’hora de 
llogar un habitatge o accedir a un préstec. 

Emperò,  la  forta  estacionalitat  té  unes  implicacions  econòmiques  negatives  pels 
treballadors i pels poders públics, per quant la inactivitat els mesos d’hivern implica 
necessàriament una reducció del salari anual dels treballadors, de la seva tributació 
per renda i del seu període de cotització, tota vegada que implica un increment de la 
despesa en prestacions d’atur per part de la Seguretat Social. 

La  prestació  d’atur  esdevé molt  habitualment  la  única  renda disponible  els  mesos 
d’hivern que tenen els treballadors amb contracte fixe discontinu i aquesta ni tan sols 
es pot percebre tots els anys, atès que el període mínim de dotze mesos treballats 
implica que només es pugui percebre en anys alterns. 

Així  mateix,  els  llargs períodes d’inactivitat  dels  treballadors fixes discontinus duen 
associats  una  cotització  a  la  Seguretat  Social  reduïda  i,  conseqüentment,  unes 
pensions més baixes en el moment de jubilar-se. 

Així com l’estacionalitat dels turistes és incontestable, l’estacionalitat en l’ocupació no 
té  caràcter  necessari,  sinó  que  únicament  es  deriva  de  la  decisió  empresarial  de 
maximitzar  beneficis  i  només  tenir  activitat  en  els  mesos  més  lucratius  de  l’any. 
Aquesta decisió empresarial imposa un clar desequilibri entre els costos-beneficis del 
contracte laboral, descarregant sobre els treballadors o sobre els poders públics tots 
els costos de la inactivitat. 

Davant  d’aquesta  situació,  fa  falta  impulsar  nous  equilibris  en  el  repartiment  dels 
beneficis entre empresaris i treballadors al sector turístic. 

Per tot això, el grup municipal de Més per Mancor planteja l’adopció dels següents 
acords: 

1. L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta el Govern d’Espanya a impulsar els 
canvis  normatius  que  assegurin  un  millor  repartiment  dels  beneficis  entre 
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treballadors i  empresaris  d’aquelles activitats  que són estacionals  per  decisió 
empresarial, com és el cas del turisme.

2. L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta el Govern d’Espanya a impulsar els 
canvis normatius que incrementin la participació del sector turístic en els costos 
de l’estacionalitat sobre els treballadors.

3. L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta el Govern d’Espanya a impulsar els 
canvis normatius que garanteixin que, en aquells sectors en què l’estacionalitat 
es deu a una decisió empresarial, el gruix de la plantilla 2 passi a estar activa els 
dotze mesos de l’any.

4.  L’Ajuntament  de Mancor  de  la  Vall  insta  el  Govern de les  Illes  Balears  a 
modificar el Decret 20/2015, als efectes d’assegurar que les categories hoteleres 
estan  condicionades  a  un  percentatge  mínim de  la  plantilla  activa  els  dotze 
mesos de l’any. 

Mancor de la Vall, 8 de maig de 2024 
El portaveu del grup municipal Més per Mancor 

El Sr. Ramon Villalonga respecte a la referida moció refereix una vegada fet un breu 
resum d’aquesta, que si bé als darrers anys s’han fet passes endavant és necessari 
seguir treballant, que evidentment no és competència de l’Ajuntament de Mancor de la 
Vall  però  que  aquest  ha  d’impulsar  els  canvis  normatius  que  assegurin  un  millor 
repartiment dels beneficis entre treballadors i empresaris d’aquelles activitats que són 
estacionals per decisió empresarial, com és el cas del turisme. Que  el que es  pretén 
és estabilitzar la feina durant tot l’any i no en els mesos de feina

Sotmesa la moció a votació, s’aprova per unanimitat. 

6. Moció presentada pel grup municipal MÉS PER MANCOR DE VALL sobre la 
declaració de zones de mercat residencials tensionades. 

Moció del grup municipal Més per Mancor sobre la declaració de zones de mercat 
residencial  tensionades.  Tot  i  els  avenços  en  la  política  d'habitatge  i  els  esforços 
realitzats  en  els  darrers  anys,  la  quantitat  de  persones  que  no  tenen  accés  a 
l'habitatge ha augmentat. La pressió del mercat turístic sobre el mercat residencial, 
l'augment  de  la  mobilitat  de  la  població  i  l'augment  del  preu  dels  habitatges  han 
contribuït a aquest fenomen. De mica en mica, aquest problema ha esdevengut en una 
impossibilitat pràcticament universal d'accedir a un dret bàsic com és la de tenir un lloc 
on viure. 

Com que el problema de l'habitatge és un desafiament col·lectiu, la resposta també ha 
de  ser  col·lectiva.  L'experiència  ens  demostra  que  abordar-ho  mitjançant 
l'autoregulació del mercat i fiar-ho tot a la iniciativa privada és un fracàs. Per tant, cal 
obrir nous camins, com ara la intervenció del mercat per facilitar l'accés a l'habitatge. 
És evident que ens enfrontam a un problema complicat, les solucions i enfocaments 
del qual seran diversos, complexos, interconnectats i complementaris. 
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Una part important de la població ha estat exclosa de l'accés a l'habitatge a causa de 
la forta pujada dels preus des de l'inici de la pandèmia, amb un èmfasi especial en 
aquells col·lectius que, per la seva etapa dins del cicle vital, com els joves, es volen 
emancipar i no poden obtenir un habitatge a causa dels preus actuals. A cadascuna de 
les Illes Balears hi ha un mercat d'habitatge amb preus elevats que no s'ajusten al 
nivell  d'ingressos per càpita del país,  cosa que resulta en una situació que es pot 
considerar  d'urgència  habitacional.  De  fet,  les  estadístiques  oficials  disponibles  en 
mostren un augment  significatiu.  A la  immensa majoria  dels  municipis  de Mallorca 
l’esforç entre el pagament del lloguer i la renda familiar disponible supera de molt el 
30%, arribant a percentatges per damunt del 50%. 

Segons  l’article  18  de  la  Llei  12/2023,  de  24  de  maig,  pel  dret  a  l’habitatge, 
l’administració competent en matèria d’habitatge (que en el  nostre cas -i  segons el 
punt 3 de l’article 30 de l’Estatut d’Autonomia- és de forma exclusiva la Comunitat 
Autònoma de les Illes Balears) pot declarar zones de mercat residencial tensionat als 
efectes d'orientar les actuacions públiques en matèria d'habitatge en aquells àmbits 
territorials  en  què  hi  hagi  un  risc  especial  d'oferta  insuficient  d'habitatge  per  a  la 
població, en condicions que la facin assequible per accedir al mercat, d'acord amb les 
diferents necessitats territorials. 

Cal  recordar  que segons l’article  22 de l’Estatut  d’Autonomia «Les administracions 
públiques de les Illes Balears garantiran el  dret  d’accés a un habitatge digne dels 
ciutadans de les Illes Balears. Per llei es regularan les ajudes per promoure aquest 
dret, especialment en favor dels joves, de les persones sense mitjans, de les dones 
maltractades,  de  les  persones  dependents  i  d’aquelles  altres  en  el  qual  estiguin 
justificades les ajudes ». 

Segons la Llei 12/2023 el procediment a seguir per part de la Comunitat Autònoma per 
declarar zones tensionades és:

1) La declaració haurà d'anar precedida d'un procediment preparatori adreçat a obtenir 
informació relacionada amb la situació del mercat residencial a la zona, incloent-hi els 
indicadors  dels  preus  de  lloguer  i  venda  de  diferents  tipus  d'habitatges  i  la  seva 
evolució en el temps; els indicadors de nivell de renda disponible de les llars residents i 
la  seva  evolució  en  el  temps  que,  juntament  amb  els  preus  d'habitatge,  permetin 
mesurar  l'evolució  de l'esforç  econòmic  que han de fer  les  llars  per  disposar  d'un 
habitatge digne i adequat. A aquest efecte, es poden tenir en compte pel que fa a la 
distribució dels preus de venda, els àmbits territorials homogenis dels mapes de valors 
d'ús residencial que elabori la Direcció General del Cadastre del Ministeri d'Hisenda i 
Funció Pública, marc dels seus informes anuals del mercat immobiliari, de conformitat 
amb la disposició final tercera del text refós de la Llei del Cadastre Immobiliari, aprovat 
pel Reial Decret Legislatiu 1/2004, de 5 de març.

2)  La  declaració  d'un  àmbit  territorial  com a zona  de  mercat  residencial  tensionat 
implicarà la realització d'un tràmit d'informació en què s'haurà de posar a disposició 
pública la informació sobre la qual es basa aquesta declaració, incloent-hi els estudis 
de  distribució  espacial  de  la  població  i  llars,  estructura  i  dinàmica,  així  com  la 
zonificació per oferta, preus i tipus d'habitatges, o qualsevol altre estudi que permeti 
evidenciar  o  prevenir  desequilibris  i  processos  de  segregació  socioespacial  en 
detriment de la cohesió social i territorial.
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3) La resolució del procediment de delimitació per part de l'Administració competent en 
matèria  d'habitatge  s'ha  de  motivar  en  deficiències  o  insuficiències  del  mercat 
d'habitatge a la zona, en qualsevol de les modalitats, per atendre adequadament la 
demanda  d'habitatge  habitual  i,  2  en  tot  cas,  a  preu  raonable  segons  la  situació 
socioeconòmica de la població resident i les dinàmiques demogràfiques, així com les 
particularitats i les característiques de cada àmbit territorial. Aquesta resolució haurà 
de ser comunicada a la Secretaria General d'Agenda Urbana i Habitatge del Ministeri 
de Transports,  Mobilitat  i  Agenda Urbana.  La declaració de zona tensionada, entre 
altres, suposaria una sèrie de beneficis per a les dues parts implicades en un contracte 
de  lloguer:  el  llogater  obté  estabilitat  econòmica  respecte  a  la  renda  a  pagar,  i  
l’arrendador obté una sèrie de beneficis fiscals.

Per tot això, el grup municipal de Més per Mancor planteja l’adopció dels següents 
acords: 

1. L’Ajuntament de Mancor de la Vall manifesta que a les Illes Balears, i en concret al 
municipi  de Mancor de la Vall  es viu una situació de crisi  habitacional,  en què els 
residents no poden accedir a un habitatge o ho fan empobrint-se, havent de dedicar un 
percentatge superior al 30% de les seves rendes al lloguer o a la compra; per això, 
totes  les  administracions  han  de  fer  les  polítiques  i  adaptacions  normatives  per 
assegurar el dret efectiu a accedir amb dignitat a un habitatge digne.

2. L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta el Govern de les Illes Balears a dur a terme 
els estudis pertinents sobre la situació del mercat residencial a la zona, incloent-hi els 
indicadors  dels  preus  de  lloguer  i  venda  de  diferents  tipus  d'habitatges  i  la  seva 
evolució en el temps; els indicadors de nivell de renda disponible de les llars residents i 
la  seva  evolució  en  el  temps  que,  juntament  amb  els  preus  d'habitatge,  permetin 
mesurar  l'evolució  de l'esforç  econòmic  que han de fer  les  llars  per  disposar  d'un 
habitatge digne i adequat.

3. L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta el Govern de les Illes Balears a obrir un 
període perquè els ajuntaments que ho desitgin, aprovant-ho el respectiu ple a partir 
de  les  dades  oferides  pels  estudis  a  què  fa  referència  el  punt  precedent,  puguin 
pronunciar-se de forma vinculant sobre la seva inclusió com a zona tensionada.

4. L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta el Govern de les Illes Balears a emprar els 
instruments previstos en la Llei 12/2023, en especial pel que 3 fa a la declaració de 
zones tensionades, defugint de les lluites partidistes i atenent a l’interès general de la 
ciutadania.

Mancor de la Vall, 8 de maig de 2024 

El portaveu del grup municipal Més per Mancor, 

El Sr. Ramon Villalonga explica el contingut de la moció, i conclou en que cal instar al 
Govern de les Illes Balears a que realitzi els estudis pertinents. Refereix també que si 
bé Mancor no és una zona on hi hagi una elevada activitat turística sí és cert que ha 
augmentat als darrers anys i que les cases que s’estan construint no són les de les 
famílies i veïns del municipi
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Sotmesa la moció a votació, s’aprova per unanimitat. 

7. Donar compte dels Decrets de Batlia

En  compliment  del  que  disposa  l’article  42  del  Reglament  d’Organització,
Funcionament  i  Règim  jurídic  de  les  entitats  locals  de  28  de  novembre  de  1986
(ROF), la Secretària Interventora dona compte dels Decrets de Batlia dictats des de
la celebració de l’anterior Ple fins a la data actual, i que van des del número 2024-0069 
a 2024-0117.

El  Sr.  Ramón  Villalonga  demana  respecte  al  procediment  de  responsabilitat 
patrimonial. S’explica que es sol·liciten una indemnització per una caiguda a un torrent 
ubicat al poble, que actualment s’està tramitant per via administrativa i, que contra la 
resolució podrà interposar-se recurs contenciós administratiu. 

Així  mateix el  Batle informe sobre la reclamació per part  de l’empresa d’aigües de 
selva a través d’un contenciós administratiu. 

8. Precs i Preguntes.

Preguntes

1. El grup municipal Més per Mancor a través del grup parlamentari de Més 
per Mallorca vàrem presentar la següent pregunta per escrit a la Conselleria 
d’Educació: tenint en compte que l’edifici  nou de l’escola Montaura hauria 
d’estar  obert  des  del  passat  Nadal,  quina  previsió  hi  ha  perquè es  pugui 
començar a emprar la nova infraestructura? Dia 25 de març la Conselleria 
d’Educació,  amb  signatura  del  Conseller  Vera,  va  respondre  que  aquesta 
escola començarà a emprar-se durant aquest mes d’abril. Ha acabat el mes 
d’abril i el nou edifici del CEIP Montaura continua tancat. Passen els mesos, 
l’escola  continua  tancada  i  l’equip  de  govern  continuau  sense  donar 
explicacions als mancorins i mancorines. Vos demanam que faceu feina per a 
resoldre totes les deficiències existents  per a  que la  comunitat  educativa 
pugui  fer  ús  del  nou edifici  amb les  condicions  pròpies  d’un edifici  nou i 
també vos  demanam que després  de tot  un curs  en silenci  expliqueu als 
mancorins  i  mancorines  per  quin  motiu  el  nou  edifici  del  CEIP  Montaura 
continua tancat.

El batle respon que la direcció del CEIP Montaura ha decidit que el trasllat es 
faci el mes de setembre però que el mes d’abril s’hagues pogut obrir, és tot 
qüestió  d’organització.  Que l’escola no vol  fer  el  canvi  per  dos mesos,  que 
esperarà a l’inici del curs vinent. 

El Sr. Ramon Villalonga respon que actualment l’edifici pateix mancances que 
no han estat  corregides.  El  Batle  respon que ho s’han duit  a  terme certes 
actuacions perquè queden encara mesos per la  seva obertura però que ho 
tenen present, així mateix indica que hi ha certs aspectes que no es poden fer, 
que no són de la seva competència, com per exemple el temes de finestres 
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L’oposició reitera la necessitat de que es realitzin les actuacions i  reitera la 
manca d’explicació. 

2.  Durant  aquests  mesos  estam  veient  que  constantment  hi  ha 
vehicles que circulen i vehicles aparcats pel carrer de la Plaça de Dalt, 
sense  que  els  mancorins  i  mancorines  tenguem  clara  quina  és  la 
normativa de circulació i estacionament en aquest carrer. Ara que ja 
han passat uns mesos amb els pilons instal·lats, vos demanam mesures 
concretes per a que tots els mancorins i mancorines tenguem clar si es 
pot circular i si es pot estacionar en el carrer de la Plaça de Dalt. La 
incertesa  actual  pot  crear  malestar  entre  els  veïnats  i  perill 
d’accidents. 

El batle diu que està d’acord que prendrà mesures al respecte. 

3. Consideram que les papereres que heu instal·lat en els carrers de Mancor 
són una  mesura que fomenta un  ús  inadequat  dels  residus  urbans  i  són 
punts incontrolats d’abocament de bosses de fems. Cada setmana veim les 
papereres plenes de fems sense separar  en els  diferents compartiments i 
molts de dies hi ha bosses de fems al costat d’aquestes papereres municipals. 
Ara  que  ja  estan  instal·lades  i  imaginant  que  s’ha  invertit  un  important 
pressupost en la compra d’aquestes papereres, vos demanam que destineu 
més vigilància policial al  seu ús adequat, més manteniment de la brigada 
municipal i vos proposam que instal·leu cartells informatius a les papereres 
on s’informi sobre l’ús adequat dels diferents compartiments de la paperera i 
la prohibició de dipositar bosses de fems, a veure si amb aquestes mesures 
aconseguim poder fer ús de les papereres les persones que volem reciclar.

El batle respon que hi ha una carteria preparada per informar als veïns i que el 
dilluns van començar uns educadors amb la finalitat d’educar i informar al poble 
en matèria de reciclatge i, també respecte als excrements de cans. 

Respecte  a  les  escombraries  dipositades  ja  ho  prohibeix  expressament  a 
l’ordenança municipal. L’oposició reitera que a dia d’avui no es pot fer bon us 
d’aquestes papereres, 

4.  En relació a la cursa per muntanya Mancor Xtreme, després de que l’any 
passat no l'organitzàssiu, estam contents de veure que enguany sí que se 
celebrarà. En relació al seu recorregut, fa dos anys ja hi va haver la mateixa 
limitació d’accés en el cim del Puig de Massanella el mes de maig, motiu pel 
qual es va optar per passar la cursa a l’agost perquè consideram essencial 
mantenir  l’atractiu  més  important  d’aquesta  cursa,  que  és  pujar  des  de 
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Mancor a dalt del cim de Massanella. Enguany heu decidit fer-la el mes de 
maig sense poder pujar dalt del cim del Massanella, perdent des de la nostra 
opinió l’essència més atractiva de la cursa. Vos demanam que faceu feina per 
a recuperar en properes edicions el recorregut de la Mancor Xtrem fins el cim 
de  Massanella,  tot  i  que  això  impliqui  canviar  la  data  de  la  cursa,  amb 
l’objectiu de mantenir l’essència extrema d’aquesta cursa des de Mancor fins 
a dalt del cim del Puig de Massanella. 

El batle refereix que efectivament el més interessant pujar al cim però que es 
una qüestió organitzativa, que el dia i la data la va triar el club de Mancor i que 
la  limitació  que  refereix  l’oposició,  disposa  que  la  manca  de  persones 
involucrades en el projecte, ha causat aquesta situació. Que l’organització ha 
deixat de participar. Que l’expedient no es troba a disposició de l’ajuntament 
que és del club. 

L’oposició refereix que únicament s’ha presentat una proposta de millora però 
el batle insisteix amb tota la problemàtica d’aquesta cursa, que a l’ajuntament 
no ha rebut la informació necessària. 

El  batle  informa de que el  passat  any no es va dur a terme perquè no es 
trobava iniciat cap expedient. 

L’oposició reitera que no es critica el moment però que l’esperit de la cursa es 
arribar al cim i el batle refereix que es farà el pròxim any. 

Precs

5.  La legislatura passada vàrem signar el  conveni amb l’Institut Balear de 
l’Energia per a instal·lar les plaques solars a la Unitat Bàsica de Salut per 
crear una comunitat energètica a Mancor de la Vall.  Ens alegra veure que 
aquest interessant projecte que vàrem impulsar segueix endavant, per això 
vos ho vàrem recordar en el torn de precs i preguntes en el darrer plenari de 
l’any 2023, i esperam que pugui servir per a proveir d’energia solar a veïnats i 
veïnades  que  no  tenen  possibilitat  d’instal·lar  plaques  solars  damunt  les 
seves teulades. 

El Batle refereix que després de la seva sol·licitud l’ajuntament ha reiniciat l’expedient i 
que existeix bastant demanda. 

6. El projecte d’horts ecosocials va néixer amb la intenció de ser un espai de 
coneixement  comunitari  i  aprenentatge  sobre  l’agricultura  ecològica  i 
tradicional. Per això es va contractar un tècnic encarregat de supervisar que 
es  complien aquests objectius.  Amb el  canvi  de legislatura s’ha deixat de 
contractar aquest servei tècnic de manera que els usuaris estan fent ús de 
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les  parcel·les  sense  cap  tipus  d’assessorament  tècnic.  Vos  demanam  que 
contracteu  un  servei  tècnic  per  tal  de  mantenir  la  qualitat  del  projecte 
d’horts ecosocials de Mancor de la Vall. 
El Batle respon que d’acord.

7.  L’associació Silvestre ens ha manifestat la seva preocupació perquè els heu 
dit que l’Ajuntament  no té previst pressupost per al control i castració dels 
moixos  assilvestrats  de  Mancor  de  la  Vall.  La  tasca  que  fa  l’associació 
Silvestre és per a elles una acció voluntària i és competència de l’Ajuntament 
de Mancor de la Vall dur a terme aquesta feina de control i castració dels 
moixos assilvestrats de Mancor de la Vall. Vos demanam que o bé a través de 
l’associació  Silvestre  o  bé  directament  des  de  l’Ajuntament  destineu  el 
pressupost  necessari  per  a  dur  a  terme  aquestes  actuacions  de  control  i 
castració dels moixos, actuacions que són competència de l’Ajuntament de 
Mancor de la Vall. 

El batle refereix que des de l’inici de l’any s’han fet dues sessions de castració i, que 
per setembre es farà de nou i que tenen al seu abast el servei de la veterinària de 
Selva. 

8.  Són molts  els  projectes  i  les  actuacions a fer  a  Mancor  de la  Vall.  Són 
moltes les promeses que l’actual equip de govern del Partit Popular vareu fer 
en  campanya  electoral.  El  que  no  són  moltes  són  les  oportunitats  de 
finançament important per a dur a terme aquests projectes i actuacions. Per 
quin motiu l’Ajuntament de Mancor de la Vall és un dels pocs ajuntaments de 
Mallorca que no ha demanat finançament de fons europeus?

El batle explica que sí  es fa ús i s’han sol·licitat fons de finançament europeu, 
que aquesta convocatòria a la que es refereix, va sortir respecte de projectes 
anteriors  executats  i,  que l’Ajuntament  no realitza actuacions no finançades 
com a regla general. Tot es fa a través de subvencions per tant, no teníem cap 
projecte que es pogués adherir a aquesta subvenció.  El batle refereix que són 
accions ja realitzades i posteriorment incloses a la subvenció europees. 

Que es  tenen  preparats  els  nous  projectes  per  fer  ús  de  les  subvencions 
vinents. 

9.  Quan  hi  ha  un  vehicle  aparcat  en  el  carrer  Massanella,  passat 
l’aparcament,  s’estreny  molt  l’espai  de  sortida  i  creim  que  amb  una  línia 
groga  garantirem  una  sortida  més  segura  de  l’aparcament  sense  crear 
incidències entre vehicles aparcats i vehicles en circulació. Volem proposar 
que valoreu la possibilitat de marcar una línia groga a la vorera de devora 
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l’aparcament  del  carrer  Massanella  per  tal  de  garantir  que  els  vehicles 
puguin sortir amb facilitat des d’aquest aparcament. 

 El batle refereix que es demanara informe policia local

10.  Durant aquestes setmanes hem vist com la Directora de l’Escola 
Infantil Montaura, el Policia Local i la Secretària Municipal han deixat 
el seu lloc de feina a l’Ajuntament. Volem agrair la bona feina que han 
fet aquests tres professionals durant aquests anys a l’Ajuntament i vos 
volem  demanar  quina  previsió  teniu  per  a  la  cobertura  d’aquests 
importants llocs de feina.

El Batle refereix que na Laura, la tècnica de l’escoleta, està com a directora i, 
que té la titulació corresponent.  Que s’intentarà cobrir de forma definitiva i que 
la actual pugui tornar a la plaça de tècnic. Però que actualment en matèria de 
contractació  s’estan  fent  feines  de  cara  als  procediments  d’estabilització 
pendents. 

La  Secretaria  Interventora  del  municipi,  actualment  es  coberta  de  forma 
accidental, per na Carme,  juntament amb na Victòria. La idea és cobrir-la amb 
un interinatge. 

11.   El caixer automàtic de Mancor normalment no funciona ocasionant un 
problema a molts mancorins i mancorines que necessiten doblers en efectiu, 
sobretot la gent gran que té dificultats per desplaçar-se fins a un altre poble 
només  per  a  treure  doblers.  Vos  demanam  que  faceu  totes  les  gestions 
oportunes per a que l’entitat bancària resolgui aquest problema.

El batle explica que tot d’una que es té coneixement dels errors en el funcionament 
s’informa a  l’empresa i,  que  s’ha demanat  un  caixer  nou  i,  que  si  no  s’arregla  la 
situació, s'està estudiant la possibilitat de instal·lar un caixer a l’ajuntament. Que el 
caixer que a dia d’avui funciona. 

12. El Correllengua Interilles que ha organitzat l’Obra Cultural Balear i Joves 
de Mallorca per la Llengua amb la col·laboració d’entitats locals com és el cas 
d’Arrels en el nostre municipi, ha permès que la flama de la llengua travessàs 
totes les Illes Balears entre els dies 1 i 5 de maig. Des d’aquí volem donar 
l’enhorabona  a  aquestes  entitats  per  l’èxit  i  la  necessitats  d’aquest 
Correllengua Interilles.  L’èxit  es deu a que el  nostre amor a la llengua és 
infinitament  més  fort  que  el  seu  odi.  La  necessitat  es  deu  a  que durant 
aquests primer any de legislatura el govern de PP i VOX ha propiciat atacs 
constants a la nostra llengua. Un petit resum: 
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 El 28 d’agost de 2023. El Govern de les Illes Balears fulmina el català com a 
requisit a la sanitat pública.

 El 18 de setembre de 2023: VOX ultima la creació de l’oficina de garantia de 
la llibertat lingüística exposant que protegirà el castellà i les modalitats de 
les Illes.

 El 7 de novembre de 2023: ja sabem que l’oficina lingüística de VOX tendrà 
una dotació de 750.000 euros.

 El 28 de novembre de 2023: PP i VOX aproven la moció que insta a eliminar 
el català com a requisit a l’administració balear.

 El 18 de desembre de 2023: el PP cedeix davant VOX i destinen 20 milions 
d’euros per trimestre a la segregació lingüística.

 El 9 de gener de 2024: VOX qüestiona també que el català sigui un mèrit 
per als sanitaris.

 El 14 de febrer de 2024: PP i VOX imposen l’ús del castellà al parlament 
balear.

 El 4 d’abril de 2024: VOX assegura que negocia amb el govern eliminar el 
requisit de català a l’administració tot i que el PP ho nega.

 El 26 d’abril de 2024: El rei concedeix l’estatus de «reial» a l’academi de sa 
llengo baléà.

 El 2 de maig de 2024: VOX demana al govern substituir el nom de català pel 
de “llengues balears” a l’Estatut.

 En aquesta cronologia també podríem afegir els atacs a sa nostra llengua 
de diferents ajuntaments com els de Palma i Calvià.

Vos volem demanar si l’equip de govern de l’Ajuntament de Mancor estau 
d’acord amb aquestes agressions a sa nostra llengua que està duent a terme 
el vostre partit polític en el Parlament i en el Govern de les Illes Balears?  

Si és que Sí, estau en el partit polític adequat. 

Si és que No, heu tengut qualque tipus d’iniciativa per fer-ho saber a la direcció 
del  Partit  Popular  i  intentar  propiciar  qualque  canvi  de  postura  en  relació  a 
qualsevol d’aquestes iniciatives? 

El  Batle  explica  que  l’Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall  ha  participat  al 
Correllengua  amb equip  de  so etc.  i  que des de l’Ajuntament  es  promou i 
protegeix la llengua catalana. 

L’oposició demana si s’ha instat al govern balear, el batle explica que la seva 
posició respecte a la llengua catalana es clara i, que a més això es una qüestió 
política que no està al seu abast. 
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El portaveu de l’oposició reitera la qüestió; demana si s'està d’acord amb el que 
fa el partit polític. El batle explica que l’ajuntament participa en la promoció i 
protecció del català i que aquesta no és una qüestió pròpia del municipi. 

13.  En el portal de transparència del web de l’Ajuntament de Mancor de la 
Vall no heu publicat les declaracions de béns i activitats dels membres de la 
corporació d’aquesta legislatura.  La darrera publicació és de juny de 2019 
quan  es  va  publicar  les  declaracions  de  bens  i  activitats  dels  regidors  i 
regidores cessants i  entrants de la passada legislatura. Vos demanam que 
per tal de complir la Llei  de transparència i el què posa a dia d’avui el mateix 
Portal  de  transparència  del  web  de  l’Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall, 
publiqueu  les  declaracions  de  béns  i  activitats  dels  regidors  i  regidores 
d’aquesta legislatura. 

El Batle accepta i afirma que es publicaran. 

I no havent-hi més assumptes que tractar,  d’ordre de la Batlia-Presidència s’aixeca
la sessió, essent les 20:50 hores, i  s’estén la present acta, de la qual cosa com a
Secretària accidental, dono fe. 

 

                        El batle                                            La Secretària Interventora accidental

          Josep Frontera Martorell                                         Mª del Carmen Cruz Sánchez
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